
 
 

14. juli 2020 
 
 
I medfør af § 37 stk. 1 i forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut: 
 

1. Man kunne ellers sagtens have givet tilladelse til fangst af hele kvoten til fri fangst efter først 

til mølle-princippet ved den nye ekstra tildeling af narhvalskvoten, men man vil ikke bruge 

denne ordning. Hvordan kan det være at man benytter sig af lodtrækning ved ny tildeling af 

hvid- og narhvalskvoter? 

2. I henhold til Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 om beskyttelse og fangst af 

hvid- og narhvaler er det kommunalbestyrelsen der udsteder individuelle licenser samt licenser 

til fællesfangst efter ansøgning; skal det forstås således, at Kommunen selv har ret til at tillade 

lodtrækning eller frigivelse af fangsten? 

3. Naalakkersuisut samt kommunens fangst- og fiskeriudvalg, for ikke at glemme KNAPK - i hvor 

høj grad samarbejder de med hinanden? Er der tale om et tværfagligt samarbejde?  

(Medlem af Inatsisartut Laura Táunâjik Uitsatikitseq, Siumut) 

Begrundelse: 

Man har til Østgrønland Tasiilaq og omegn givet tilladelse til fangst af ekstra otte hvid- og 

narhvaler til fangerne hvilket man må være meget taknemmelig for. Men dette er så i praksis sket 

ved lodtrækning, selvom fangerne hellere vil have fri fangst af den nye kvote på otte hvaler. På 

baggrund af det der er sket i praksis, har man foretaget en høring af Kommuneqarfik Sermersooq 

for at opnå fri fangst, men man har overhørt KNAPK´s egne ønsker i denne forbindelse. 

Kommuneqarfik Sermersooq begrunder dette med, at tildeling af kvoter skal ske i henhold til 

Naalakkersuisuts bestemmelser. 

Med udgangspunkt i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 om beskyttelse og fangst 

af hvid- og narhvaler, Kapitel 7, §7 stk.2: ”Stk. 2.  En licens er personlig og må ikke overdrages eller 

sælges.” Sådan som lovteksten er skruet sammen fremgår det ikke om udgangspunktet er en ny 

tildeling. Man kan ikke i bekendtgørelsen finde nogen særlige bestemmelser om ekstrakvoter. 

I de senere år hvor man har foretaget ekstra tildeling af hvid- og narhvalskvoten er der givet 10 

hvaler, og man har end ikke gjort brug af denne ekstratildeling. Hvis man havde tilladt fri fangst af 

ekstrakvoten efter først til mølleprincippet, så ville man have fanget hele kvoten. Det er ikke særlig 



 
 

smart at man bruger lodtrækning ved ekstratildeling. Når der er tale om et så stort havområde så 

er kvoten ikke særlig imponerende, det er således nødvendigt at foretage en ny vurdering heraf. 

 


